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19 září, 2022

EU povolila již před rokem cvrčky, moučné červy a
kobylky jako lidskou potravu, Rumuni nyní protestují

necenzurovanapravda.cz/2022/09/eu-povolila-jiz-pred-rokem-cvrcky-moucne-cervy-a-kobylky-jako-lidskou-
potravu-rumuni-nyni-protestuji

Poté, co zhruba před rokem schválila EU některé druhy hmyzu k

prodeji v obchodní síti i v restauracích, začaly se výrobky z hmyzu

dostávat do prodeje v některých obchodních řetězcích. Velmi často je

využívána například cvrččí mouka, která se již objevuje „nenápadně“

skryta jako součást některých běžných potravin.

Obsah hmyzu je pak často uveden jen malým písmem, případně jsou

hmyzí složky vypsány latinsky tak, aby jejich obsah nezaznamenal ani

pozornější spotřebitel. Vodítkem, které může naznačovat, že pokrm

obsahuje hmyz, je uvedení informace, že jde o „udržitelnou“

potravinu. Nyní se ozvali Rumuni, kterým tento EU schválený zákon,

platící ve všech členských zemích, vadí.

Rumuni jednoduše nemají zájem na tom, aby se hmyz, často

rafinovaně skrytý pod pláštíkem některého běžného pokrmu, nadále

mohl v jejich obchodní síti prodávat.

https://necenzurovanapravda.cz/2022/09/eu-povolila-jiz-pred-rokem-cvrcky-moucne-cervy-a-kobylky-jako-lidskou-potravu-rumuni-nyni-protestuji/
https://necenzurovanapravda.cz/2021/01/hmyz-a-produkty-z-nej-se-jiz-brzy-objevi-v-evropskych-supermarketech/
https://necenzurovanapravda.cz/2022/08/mouka-z-mletych-cvrcku-je-jiz-ve-stale-vice-evropskych-zemich-i-v-usa-pridavana-do-potravin-ktere-lze-najit-v-supermarketech/


2/4

Pravicová nacionalistická aliance Svaz Rumunů (AUR),

která se od svého založení v roce 2019 těší rostoucí

popularitě, ale není ve vládě, nedávno představila návrh

zákona zakazující používání hmyzu jako potravy pro lidi.

Lidstvo je vystaveno strašlivé a stále agresivnější

manipulaci, která se snaží dosáhnout normalizace spotřeby

hmyzu a jeho larev. Potřebujeme proto regulace, zákazy a

přesnou definici složek v potravinách, uvedli ve stranickém

vysílání. Ostatní strany v Rumunsku  na to mají – až na

výjimky – stejný názor.

„Podporujeme zákaz jejich výroby, dovozu, reklamy a komercializace

nebo zákaz poskytování finančních prostředků na výzkum zavádění

brouků do lidské potravy,“ pokračuje návrh. Tato mobilizace není

bezdůvodná: v listopadu loňského roku zařadila Evropská komise

nejběžnější druh kobylky „Locusta migratoria“ na seznam potravin

schválených k prodeji v EU.

Mohou být prodávány ve zmrazené, sušené a práškové formě a

konzumovány jako občerstvení nebo jako potravinová složka. Již

dříve byly schváleny sušené larvy žlutých moučných červů 

(„Tenebrio molitor“). Začátkem tohoto roku EK přidala cvrčka

polního („Acheta domesticus“), což z něj činí třetí povolený

potravinářský hmyz. Další druhy hmyzu právě prochází schvalovacím

procesem.

Při schvalování jedlého hmyzu se Evropská komise mimo jiné

odvolává na OSN, jejíž podorganizace pro výživu a zemědělství (FAO)

uvádí:

„Jedlý hmyz obsahuje vysoce kvalitní bílkoviny, vitamíny a

aminokyseliny. Cvrčci potřebují šestkrát méně krmiva než skot,

čtyřikrát méně než ovce a dvakrát méně než prasata a brojleři, aby

produkovali stejné množství bílkovin. Jsou také šetrnější k

https://www.wochenblick.at/great-reset/rumaenen-wollen-keinen-insekten-frass-eu-erlaubt-heuschrecken-mehlwuermer-und-grillen/
https://www.romania-insider.com/romanian-politicians-strange-crusade-edible-insects?utm_source=Romania+Insider+Newsletters+Database&utm_campaign=4dfed2670d-EMAIL_CAMPAIGN_4_23_2020_8_3_COPY_01&utm_medium=email&utm_term=0_ece3d6d4cf-4dfed2670d-405728693&mc_cid=4dfed2670d&mc_eid=8032cd9de5
https://www.agerpres.ro/politica/2022/09/14/aur-a-depus-la-parlament-un-proiect-de-lege-privind-interzicerea-consumului-de-insecte--979214
https://necenzurovanapravda.cz/2021/11/v-ramci-ochrany-klimatu-schvalila-eu-kobylky-jako-oficialni-potravinu/
https://www.washingtonpost.com/world/2021/11/12/locusts-lavae-crickets-european-union/
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životnímu prostředí než tradiční hospodářská zvířata a mohou

snížit určitý tlak, který bude předpokládaných 9 miliard lidí vyvíjet

na zdroje do roku 2050.“

Mnoho rumunských politiků, ať už pravicových nebo

levicových, to vidí jinak než EU. Popisují nařízení EU o hmyzu

jako vnější zásah, jehož cílem je nahradit rumunské tradiční

potraviny brouky. „Nejezte cvrččí mouku,“ řekl ministr zemědělství

Petre Daea, sociální demokrat citovaný G4Media. „Jíme to, co jíme:

sarmale (rumunské zelí s rýží a masem), klobásy a vejce. Cvrčci ani

červi nenahradí slepičí vejce,“ dodal.

Vlad Botos, rumunský opoziční  europoslanec za Save Romania

Union (USR), označil diskusi za pokryteckou. „Chtěli vytvořit

protievropské nálady,“ říká. Připomněl, že Rumunsko jako člen

Evropské rady souhlasilo na jaře 2021 s regulací produkce a prodeje

hmyzu jako potraviny pro člověka. „Nyní je to prezentováno jako

vnucování EU. Jedná se pouze o harmonizaci právních předpisů s

cílem dát spotřebitelům na výběr. Dnes je hmyz pevným podílem

potravin v Asii, Africe, USA atd. Také v severských zemích Evropy

nebo na Sardinii (například v sýru) a na Korsice. Každý by měl mít

možnost volby a nikdo nemůže Rumunům vnucovat, co mají

jíst,“řekl.

Připomínám, že těm, kdo si na povolení konzumace EU stěžují, jistě

nejde především o povolení jako takové, ale o fakt, že se mohou

hmyzí složky přidávat do jakýchkoli pokrmů. Stále více lidem se tak

zřejmě bude stávat, že zakoupí výrobek bez toho, aby tušili, že

obsahuje hmyz. Tedy zákaz by zřejmě nemusel být až tak nutný – ať

si hmyz jí kdo chce, ale na obalu každého výrobku s hmyzí složkou by

mělo být jasné označení. Nyní je vše nastaveno tak, že stačí uvádět

hmyzí složku malým písmem ve „složení,“ ,mást pak může i fakt, že

hmyz může být uveden latinsky…

Ohodnoťte tento příspěvek!

[Celkem: 18 Průměrně: 5]

https://www.fao.org/edible-insects/en/
https://www.g4media.ro/petre-daea-nu-mancati-faina-de-greieri-ce-cautati-cu-greierii-lasati-i-sa-cante-acolo-unde-sunt-noi-mancam-sarmale-carnati-oua-de-gaina.html
https://www.digi24.ro/opinii/stiri-si-non-stiri-despre-mancatul-insectelor-2056827


4/4

 

 


